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“FiYAT ENDEKSi 
GERÇEĞi 
YANSITMAYAN 
RAKAMLARIN 
ÖNÜNÜ 
KESECEK!”
Hamburger Recycling 
Türkiye Genel Müdürü İlker 
İkier ile gerçekleştirdiğimiz 
röportajda önemli 
hususlara değindik... 

Avrupa’daki firmaların fiyat endeksleri 
sayesinde marjlarını koruduğunu ve 

ülkemizde endeksin olmamasından ötürü 
bu durumun imkansız hale geldiğini 

savunan Hamburger Recycling Türkiye 
Genel Müdürü İlker İkier: 
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Türkiye’nin fiyat endeksi olmadığı için atık yönetiminde büyük zorluklar 
yaşadığını dile getiren İlker İkier, “Fiyat endeksinin olmaması işini 
hakkıyla yapan firmalar için daha zorlayıcı bir etki yaratıyor. 

Fiyat endeksi olması daha şeffaf ihaleler ile gerçek rakamların 
konuşulmasına sebep olur.” dedi.

İ
zmir Bornova’da faaliyet gösteren Hamburger 
Recycling, tesislerini ziyaret ettik ve şirketin 
Türkiye Genel Müdürü İlker İkier ile röportaj 
gerçekleştirdik... Adını ilk duyduğumda, kaf-
amda “Hamburger” yemeği canlansa da şirketin 
ismi yemek olan hamburgerin icadından 
önce var olmuş... 1853 yılında kurulan şirket 
Avusturyalı Prinzhorn ailesine bağlıdır ve 
Hamburger ismi de Almanya Hamburg’tan 
geliyor.  Firma, Avrupa’da 13 ülkede 41 tesis ile 
faaliyet gösteriyor ve genel olarak satın almalar 
ile büyümeyi tercih ediyorlar. 2000 yılından 
sonra ciddi anlamda büyüme stratejisi geliştiren 
şirket, son olarak 2019 yılında kendisi gibi bir 
aile şirketi olan Rusya merkezli SFT Group ile 
%50 hisse ile birleşme sağlamış ve kapasitesini 
ciddi oranda arttırmıştır.

Halihazırda 9 bin 800 çalışanıyla 15 
ülkede; ambalaj, kağıt ve geri dönüşüm sektör-
lerinde Avrupa pazar lideri konumunda olan 
firma, yıllık 1,90 milyar cirosu ile Prinzhorn 
Group olarak Avrupa’da üçüncü sırada yer 
alıyor.  Hamburger Recycling olarak 1600 
çalışanıyla yılda yaklaşık 1,9 milyon ton atığın 
yönetimini sağlarken, grubun Grow 2030 
büyüme hedeflerinde ise; Hamburger Recycling 
olarak yılda 2,5 milyon ton atığın yönetimini 
gerçekleştirmek yer alıyor.

Recycling Industry ekibi olarak Ham-
burger Recycling‘in İzmir Bornova’daki tesisini 
ziyaret ettik. Hamburger Recycling Türkiye 

Genel Müdürü İlker İkier ile tavan arasından 
gelen kuş sesleri eşliğinde güzel bir röportaj 
gerçekleştirdik...

Hamburger Recycling’in, Avusturyalı 
Prinzhorn ailesine bağlı bir şirket olduğunu be-
lirten İlker İkier, “Prinzhorn Holding adı altında 
3 ana faaliyetimiz bulunmaktadır. Dunapack 
Packaging, kutu ambalaj üretimi yapmakta, 
Hamburger Containerboard kağıt üretimi yap-
makta, Hamburger Recycling ise atık toplama 
hizmeti gerçekleştirmektedir. Bu sayede, atığın 
döngüsünü tamamlamakta ve sürdürülebilir bir 
üretim yapmaktayız.” dedi.

HAMBURGER RECYCLING’IN 
TÜRKİYE MACERASI

Şirketin Türkiye’deki hikayesini bizlerle 
paylaşan İlker İkier, Prinzhorn Group’un 
2013 yılında Dentaş Ambalaj’ı satın alarak 
sektöre girdiğini ifade ederek, “O dönemde, 
satın alma içerisinde yine aynı gruba bağlı 
Antalya’da sadece kendi kağıt fabrikasına kağıt 
tedariki yapan Çevrim Atık adı altında bir tesis 
de bulunmaktadır. 2015 yılında Çevrim Atık 
firmasının da grubun bünyesine kazandırılması 
ile kapasitesi ve iş gücü artırılmış, birçok 
firmaya atık tedariki yapan bir tesis haline 
getirilmiştir. 2017 yılı sonunda İzmir’de bir 
aile şirketi olarak 1976’dan bu yana faaliyet 
gösteren Kastaş Kağıt firmasını da satın alarak 
büyüme stratejisine devam etmiştir. 2018 yılı 

Türkiye için kağıt özelinde 
konuşursak, iç piyasada toplanan 
hurda kağıt, kağıt fabrikalarının 
üretimi için gerekli olan ham 
madde miktarını karşılamamaktadır. 
Türkiye hurda kağıtta ithalatçı 
konumunda bir ülkedir.
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başı itibariyle Antalya’da 2 tesis, İzmir’de 2 tesis 
olarak faaliyet göstermekteyiz. 

Türkiye’de büyüme hedefleri olan bir 
grubuz. Kütahya’da 2-3 yıl içerisinde devreye 
girmesi planlanan ve 500.000 ton kapa-
siteli bir kağıt fabrikası yatırımımız var. Aynı 
zamanda Hamburger Recycling Turkey olarak 
lisanslı tesis sayımızı da 2030 yılı itibariyle 
birçok şehirde genişletmeyi planlıyoruz. 
Hedeflerimiz yönünde de çalışmalarımıza 
devam ediyoruz. Şirket genel olarak 
Avrupa’da da satın almalar ile büyüdüğü 
için isimlerin ortak paydada buluşturulması 
ve markalaşması hedeflenmiştir. Bu sebeple 
2019 yılı itibariyle tüm ülkelerde Ham-
burger Recycling adı markalaştırılmış ve 
devamında ülke ismi ile daha global bir 
yapıya kavuşturulmuştur. Türkiye’de de farklı 
isimlerle 2018 yılında yapılan faaliyetler, 2019 
yılı itibariyle Hamburger Recycling Turkey 
Atık Yönetimi A.Ş. adı altında toplanmıştır. 
Hamburger isminin her ne kadar sektöre 
uyum sağlamadığı düşünülse de, genel olarak 
yapılan çalışmalarda ve şirket içi anketlerde 
hep tercih edilen isim olarak çıkmıştır. İsmin 
seçiminde, şirketin geçmişten gelen kültürünü 
kaybetmemesinin istenmesi önemli bir etken 
olmuştur. Satın almalar sonrası şirket içerisinde 
önemli bir değişim süreci yaşadık. Profesyo-
nel bakış açısı ile değişimin yönetilmesi hem 
çalışanların hem de şirket kültürünün daha 
hızlı adapte olmasına sebep oldu. Grup genel 
olarak çalışanına değer vermekte ve gelişmesi 
yönünde programlara dahil etmektedir. Şirket 
kültürünün oturması hem başarıyı beraber-
inde getirmekte hem de büyüme hedeflerine 
ulaşmakta daha hızlı adımlar atılmasını 
sağlamaktadır.” cümlelerini kaydetti.

“GERİ KAZANIM ODAKLI 
ÇÖZÜMLER ÜRETTİK”

Şirketin isminden de anlaşılacağı gibi, 
önceleri sadece kağıt atık yönetimi yapılan 
tesiste, 2018 itibarıyla tüm atıkların yönetimini 
gerçekleştirecek alt yapıyı kurduklarını vur-
gulayan İlker İkier, “Atık yönetimi hizmetleri 
sadece Türkiye’de değil tüm Avrupa’daki 
tesislerimizde uygulamaya geçilmiştir.  Mevcut 
durumda kağıt atıklarının yönetimindeki 
profesyonel çözüm önerilerimize, diğer atıkların 
da yönetimini ekleyerek geniş bir yelpazeye 
kavuştuk. İlk olarak atık yönetimi için gerekli 
olan lisanslarımızı genişlettik, tesislerimizi ve 
insan kaynaklarımızı bu yönde güçlendirdik. 
Faaliyetlerimizi farklı kollarda toplayabiliriz:

Özellikle Türkiye’deki genişleme 
sonrasında entegre atık yönetimi yapmak 
adına mevcut çalışmakta olduğumuz firmalar 
ile çalışmalarımızı genişletirken, yeni firmalara 
da atık yönetimi hizmeti vermeye başladık. 
Uluslararası firmalar atığın geri kazanımı, 
karbon ayak izinin azaltılmasına yönelik 
sunulan sürdürülebilir çözümleri oldukça 
önemsemektedir. Firmalar ile yaptığımız 
çalışmalarda, atıklarının geri kazanım odaklı 
çözümlerle yönetilmesi konusunda alternatifler 
ürettik. Sıfır atık hedeflerinde de belirtildiği gibi 
maksimum geri kazanım oranının yakalanması 
için tüm atıkların değerlendirilmesi bizim 
önemli hedeflerimizden oldu. 2018 yılından 
bu yana birçok firmaya Ambalaj Atığı Toplama 
Ayırma Lisans Belgelerimiz, Tehlikesiz Atık 
Toplama Ayırma İzin Belgelerimiz ve Tehlikeli 
Atık Taşıma Lisanslı araçlarımız ile hizmet 
vermekteyiz. Firmaların kağıt, plastik, metal, 
cam, tahta, organik, inert ve tehlikeli atıklarını 

Şu anda İzmir’de ve Antalya’da 30 araç, 
260 konteyner, 40 kompaktör ve birçok 

firmada kurulu olan otomatik atık toplama 
sistemleri ile hizmet vermekteyiz.
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uygun tesislerde değerlendirmekte ve geri 
kazanımlarını sağlamaktayız.” şeklinde konuştu. 

HEDEF; EN KALİTELİ HAM 
MADDEYİ GERİ DÖNÜŞÜM 
SANAYİSİNE SEVK ETMEK

Öte yandan diğer firmaların tesislerinde de 
donanımlı personel ve uygun ekipman ile iyi bir 
servis sağlayıcısı konumunda hizmet verdiklerini 
ifade eden Hamburger Recycling Türkiye 
Genel Müdürü İlker İkier, konuşmasına şöyle 
devam etti: “Özellikle sanayi kuruluşları ile 
yaptığımız çalışmalarda, ihtiyaçlarına göre 
alınan hurdanın konveyör, vakum, kompaktör 
ve borulama sistemleri ile üretim alanlarından 
toplanması ve uygun konteynerler ile taşınarak 
tesislerimize kabulü sağlanmaktadır. Bu sayede 
kaynağında diğer atıklarla karışmadan toplanan 
atıkların en doğru şekilde ilgili geri dönüşüm 
tesislerine sevkiyatı gerçekleştirilmektedir. 
Özellikle sektörün en önemli problemlerinden 
biri olan temiz toplanamayan ve karışık olarak 
kağıt fabrikalarına sevk edilen atık kağıtlar, 
bizim sistemlerimizdeki ayrıştırma sonrasında 
firesiz olarak kağıt fabrikalarına sevk edilmek-
tedir. Aynı zamanda diğer atık türleri için de 
temiz toplama ve ayrıştırma sağladığımız için 
geri dönüşüm sanayisine temiz hammadde 
tedariki yapmaktayız. Hedefimiz her zaman en 
doğru toplama sistemini oluşturmak, en kaliteli 
ayrıştırmayı sağlayarak, en kaliteli hammaddeyi 
geri dönüşüm sanayisine sevk edebilmektir. 
Türkiye’de sıfır atık kavramı oluşmadan önce 
tesislerimizde bu yönde faaliyet göstermek-
teydik. Sıfır atık kavramı çıktığından bu yana 
Türkiye’de bilinirlik arttı ve atık geri kazanımı 
konusunda yapılan işin önemi arttı. Eskiden 
yaptığımız işin ne olduğu ve kıymeti bilinmez-
di, şimdi tüketiciler sektörümüze daha hakim 
ve sıfır atık kavramı nedir diye sorduğunuzda 
çoğu insanın bir fikri olduğunu görüyorsunuz. 
Sektörü bilmeyen kişiler bile ne kadar önemli 
iş yaptığımızın farkında ve toplumda genel bir 
farkındalık oluştu.”

HER MARKA HER BOYUTTA 
ARAÇ ÜRETMİYOR

Diğer firmalara verdikleri hizmetleri İlker 
Bey anlatırken, kendisine kullandıkları araçların, 
hizmetin kalitesini ne derece etkilediğini 
sordum. İlker İkier ise şu yanıtı verdi: “Tek 
bir marka alıp o markadan gideceğiz diye bir 
hedefimiz yok. Son zamanlarda aldığımız 
markalardan memnunuz. Farklı boyutlarda 
kamyonlarımız var. Farklı boyutlar olduğu 
zaman her marka her boyutu üretmiyor. Belli 
bir boyutta bir marka daha üst boyutta başka 
bir marka olabiliyor. Yapılacak işe göre ekipman 
ve araç seçimimiz oluyor. 3 ton taşıma kapasitesi 
olan ve şehir merkezinde rahatça dolaşabilen 
ufak kamyonlarımız da var, 40 ton taşıma kapa-

sitesi olan çift konteynerli trailer kamyonlarımız 
da var. Şu anda İzmir’de ve Antalya’da 30 
araç, 260 konteyner, 40 kompaktör ve birçok 
firmada kurulu olan otomatik atık toplama 
sistemleri ile hizmet vermekteyiz.” 

TAM VERİM İLE İŞLEYEN 
TOPLAMA SİSTEMİ BULMAK 
MÜMKÜN DEĞİL

İlker İkier, Antalya’da bulunan tesislerinde 
uzun bir süre Kepez Belediyesi ile Ambalaj 
Atıklarının Kaynağında Ayrı Toplanması 
projesini yürüttüklerine ve 2019’da ihale 
sözleşmesinin bitmesiyle çalışmalarının sona 
erdiğine dikkati çekti.

İkier, “Mevcut düzendeki ihale şartnameleri 
bize uymadı ve yeni ihalelere girmeyi tercih 
etmedik. Ambalaj atıklarının evlerden, sokak-
lardan, okullardan ve işyerlerinden toplanması 
ciddi maliyet gerektiren bir operasyon olmuştur. 
Burada en büyük maliyet araç filosunun 
yönetimidir. Bir aracın tüm gün sokak sokak 
dolaşması ve oldukça düşük tonajlarda malzeme 
ile tesislere ulaşması söz konusudur. Bu kadar 
maliyetin üzerine; toplanan atığın tesislere 
gitmesi, tesislerde ayrıştırılması, balyalanmasının 
da maliyetleri eklenince satış gelirinin çok 
üzerinde kalıyor ve maliyetler maalesef yapılan işi 
karşılamıyor. Dönem dönem satış fiyatlarında da 
değişkenliklerin yaşanması maliyetlerin kontrol 
edilebilirliğini ortadan kaldırıyor. Bu kadar 
maliyetin üzerinde bir de bu işlerden belediyenin 
gelir elde etmeyi beklemesi, işi sürdürülebilir ol-
maktan çıkarıyor. Bu iş bir hizmet işidir ve halka 
uzun süreli sistemler sunabilmek için bedelin 
karşılanması gerekmektedir. Aksi halde mevcutta 
yaşananlar olur ve her 2-3 yılda bir belediyenin 
toplama ayırma firması değişir, her değişiklik 
sonrasında toplama düzeni sekteye uğrar ve 
sonucunda halkın belediyeye ve sisteme inancı 
azalır. Genelde de bu ihaleleri alan firmalar 
maliyetlerini belgeleme gelirlerinden karşılamayı 
amaçlamaktadır. Bu gelir bile çoğu zaman 
firmaların maliyetlerin üstesinden gelmesini 
sağlayamamaktadır. Bu sebeple 2005 yılından 
bu yana yürürlükte olan Ambalaj Atıklarının 
Kontrolü Yönetmeliği kapsamında tam verim 
ile işleyen bir toplama sistemi bulmak mümkün 
olmamaktadır.” diye konuştu.

TÜRKİYE’NİN YILLIK HURDA 
KAĞIT AÇIĞI; 1 MİLYON TON 

Arz-talep dengesine bağlı olarak ürün 
fiyatlarının dönem dönem arttığına ve 
azaldığına vurgu yapan İlker İkier, fiyat-
larda oluşan dengesizliği kağıt atık üzerinden 
değerlendirdi...

İkier, şöyle konuştu: “Türkiye için kağıt 
özelinde konuşursak, iç piyasada toplanan hur-
da kağıt, kağıt fabrikalarının üretimi için gerekli 
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olan ham madde miktarını karşılamamaktadır. 
Türkiye hurda kağıtta ithalatçı konumunda bir 
ülkedir. Bu durumu değiştirebiliriz. Önümüzde 
Çin gibi bir örnek var. Çin, Dünya’nın en 
büyük hurda ithalatçısı konumundayken şimdi 
baktığımızda iç pazarda toplama oranlarını 
artıran ve kendi atığını değerlendirmek üzere 
uygulamalar yapan bir ülke konumuna geçti. 
2018 yılı başında uygulamaya aldığı “National 
Sword” politikası ile ülkesine ithal ettiği kağıt 
ve plastik hurdasındaki kontaminasyon oranını 
oldukça düşürdü ve kabul kriterlerini çok daha 
sıkı duruma getirdi. Bu süreçte yılda 28 milyon 
ton hurda kağıt ithalatı yapan Çin, miktarı 
giderek azaltarak 8 milyon ton seviyelerine 
düşürdü ve giderek de bu rakamı azaltma 
yönünde uygulamalar yapmaktadır. Bu durum 
Dünyadaki dengeleri bozdu, Çin’e hurda 

ihracatı yapan Avrupa ve Amerika’da sektör 
ciddi anlamda etkilendi. Özellikle Avrupa’da 
kağıt fabrikalarının kapasiteleri de aynı kalınca 
milyonlarca ton atık kendisine yeni lokasyon 
aradı. Bu atıkların bir kısmı en yakın pazar olan 
Türkiye’ye kaydı. Avrupa’da biriken hurda 
fazlası, Türkiye’de fiyatların düşmesine sebep 
oldu. Türkiye’de yılda yaklaşık 1 milyon ton 
hurda kağıt açığı bulunmaktadır. Fabrikaların 
kapasiteleri ölçüsünde üretim yapabilmeleri için 
ithalat yapmaları zorunluluktur. Mesela mev-
cutta ithal hurda iç piyasaya göre daha ucuz. 

Pandemiden önce Avrupa’daki fiyatlar o 
kadar düştü ki, üzerine para vererek atıklarını 
Türkiye’ye göndermek isteyen ülkeler oldu. Be-
delsiz olarak gümrüğe hurda gönderen firmalar 
vardı. O dönemde Türkiye’deki atık fiyatları 
da hem çok düştü hem de satış yapılabilecek 
fabrika bulmak oldukça zor hale geldi. Bizim 
gibi sanayi ile ağırlıklı çalışan firmalar bile 
zorlanırken, belediye toplaması yapan firmalar 
belgeleme bedelleri alsa bile oldukça zor bir dö-
nem yaşadı. Pandemi döneminde atık fiyatları 
arttı neredeyse iki katına kadar yükseldi. Sadece 
Türkiye’de değil tüm dünyada atık fiyatları 
yükseldi. Avrupa’da evlerden toplanan atıklar 
olası kontaminasyon sebebiyle yakma tesislerine 
gönderildi, sanayide üretim durma noktasına 
geldi ve atık miktarı oldukça azaldı. Bu durum 
da yeterli hurdanın bulunamaması ve hurda 
fiyatlarının global ölçekte artmasına sebep oldu. 
Fakat normalleşme sonrasında atık fiyatları 
tekrar pandemi süreci öncesine dönüş yaptı, 
hem Avrupa hem de Türkiye’de fiyatlar düşüş 
eğilimine devam etti.”

PANDEMİ DÖNEMİNDE 
HURDA ATIK FİYATLARI ARTTI

Röportajımız büyük bir akıcılıkla devam 
ederken, aynı anda çaylarımızı yudumlarken 
söz döndü dolaştı pandemi sürecine geldi... 
Hamburger Recycling Türkiye Genel Müdürü 
İlker İkier’e pandemi sürecini nasıl geçir-
diklerini ve bu süreçte atık sektörünün nasıl 
etkilendiğini sorduk. 

İlker İkier, bu süreçte en çok etkilenen-
lerin sokak toplayıcıları olduğunu belirterek, 
“Ülkemizde göz ardı edilemeyecek kadar sokak 
toplayıcısı var. Pandemi sürecinde çoğu ilde so-
kak toplayıcıları yasaklandı ve faaliyetleri durdu-
ruldu. Sokaktan toplanan ve azımsanmayacak 
ölçüde olan hurda, pandemi döneminde 
toplanamadı ve kağıt fabrikaları ciddi sıkıntı 
yaşadı. Biz daha çok sanayi işletmelerine 
hizmet verdiğimiz için pandemi döneminde 
atık miktarımızda %15-20 gibi bir azalma 
söz konusu oldu fakat atıklar tesislerimize 
gelmeye devam etti. Özellikle gıda sektörüne 
ambalaj üreten firmaların atık yönetimi 
hizmetini verdiğimiz için, bu kaynaklardaki 

Türkiye’de büyüme 
hedefleri olan bir 

grubuz. Kütahya’da 
2-3 yıl içerisinde 
devreye girmesi 

planlanan ve 500 bin 
ton kapasiteli 

bir kağıt fabrikası 
yatırımımız var.
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atık miktarında azalma yerine artış yaşadık. 
Gıda sektörünün aşırı ambalaj talebi ve stoklu 
çalışma isteği, hurda miktarında da aynı ölçüde 
artışlara sebep oldu. Genel olarak baktığımızda 
pandemi döneminde tekstil, seramik, otomotiv, 
beyaz eşya sektörlerinde daha çok duruşlar 
ve üretim kapasitelerinde azalma gözlendi. 
Ambalaj sektöründeki artış kağıt fabrikalarının 
da üretimlerini hızla artırmasına sebep oldu ve 
hurdaya olan ihtiyaç daha da arttı. Bu sebeple 
pandemi döneminde hurda atık fiyatları old-
ukça artış gösterdi.” ifadelerini kullandı.

“KEŞKE”, İYİ BİR BELEDİYE 
TOPLAMA SİSTEMİ OLSAYDI...

Pandemi sürecini atık ve geri dönüşüm 
sektörünün daha iyi nasıl atlatabileceğini 
değerlendiren İlker İkier, belediyelerin toplama 
sistemine değindi. 

“Keşke, iyi bir belediye toplama sistemi 
olsaydı! İşte o zaman bu dönemi daha sorunsuz 
atlatabilirdik.” ifadesini kullanan İlker İkier, 
“Ülkemizde bu konuda iyi örnekler var ama 
genel olarak belediye toplama sistemleri çok 
zayıf gitmektedir. Bu bir kültür aslında ve 
zaman içerisinde güçleneceğini düşünüyorum. 
İnsanların alışkanlıklarını değiştirmek çok zor 
ama eskiye oranla daha duyarlı bir toplum 
oluştuğunu söylemek mümkün. Çöp depolama 
alanlarının dolup taşması, çevre kirliliklerinin 
insanları etkileyecek boyutlara ulaşması gibi 
birçok etken insanların çevreye daha duyarlı 
olmasını zorunlu hale getirecektir. Özellikle 
son zamanlarda çıkarılan yeni yönetmelikler 
ve Çevre Kanunu’nda yapılan değişiklikler 
ile Türkiye’de geri kazanımın daha önemli 
hale geleceğinden eminim. Örneğin; içecek 
ambalajlarına uygulanacak depozito iade 
sistemini heyecanla bekliyoruz. Umarım bu 
konuda Avrupa ülkelerinde uygulandığı gibi 
verimli bir sistem devreye girer. Sistem altyapısı 
oluşturulurken hangi ülkelerde neler oldu ve 
nasıl başarılı olunduğu konusunda çalışmalar 
yapıldı. Eğer ki doğru şekilde sistem uygulanır 
ve toplanan depozito bedelleri doğru aktarılırsa, 
sistemin çok başarılı olacağını düşünüyorum. 
En azından tüketicilerin de bilincini artırmada 
önemli bir uygulama olacaktır. 

Bu sistemde hem alışveriş merkezlerine 
yerleştirilecek hem de kamusal alanlara 
konulacak sayım makineleri ile halkın dikkati 
artırılacak, manuel toplama ile sayım merke-
zlerine alınan içecek ambalajlarının da sisteme 
dahil edilmesi ile doğru ve temiz tam istendiği 
gibi kaynaktan ayrı toplama uygulanacaktır. 
Toplanan temiz ambalajların cam, PET ve 
alüminyum geri dönüşüm tesislerinde temiz 
şekilde geri dönüşümü sağlanmış olacaktır. 
Özellikle gıda ambalajında kullanımı yasal 
olarak mümkün olmayan PET ambalajların, 
bu sistem ile toplanması sonrasında “bottle 

to bottle” denilen petten tekrar pet ambalaj 
üretimine geçişe olanak sağlayacaktır. Avrupa’da 
bir çok firma kullandıkları içecek ambalajında 
%100 geri dönüştürülmüş malzeme kul-
lanmakta ve hatta global içecek firmalarının 
çoğunun 2030 sürdürülebilirlik raporlarına 
baktığınızda, yüzde 100’e yakın içecek 
ambalajlarında geri dönüştürülmüş mal-
zeme kullanımı hedefleri bulunmaktadır. Bu 
hedeflerin çok uzak olmadığını, diğer Avrupa 
ülkelerinde uygulanıyorsa, Türkiye’de de ku-
rulacak doğru bir sistem ile uygulanabileceğini 
düşünmekteyim.

Hala ülkemizde gönüllü depozito 
sistemi uygulayan birçok firma bulunmakta 
ve uygulamalarına devam etmektedir. Es-
kiden cam süt ve meşrubat şişelerinde daha 
çok yeniden kullanım vardı, maalesef şimdi 
tüket at sistemi hakim oldu. Bu durum 
depozito iade sistemi ile eskiye dönecektir.” 
şeklinde açıklama yaptı.

EĞİTİMİN İLK AYAĞI 
ÇOCUKLAR

Eskiye oranla çevrenin, yazılı ve gör-
sel basında artık daha çok konu olduğunu 
gördüklerini belirten İlker İkier,  İnsanları ve 
özellikle çocukları bilinçlendirme daha önem 
verilir hale geldi. Eğitici reklamlar, kamu 
spotları TV kanallarının prime time zaman 
dilimlerinde gösterilmeye başlandı. Çevre ve 
Şehircilik Bakanlığı bu konuda son yıllarda 
daha etkin uygulamalara imza attı.

Ne kadar etkili oluyordur diye düşününce 
tabi ki biraz insanın içinden gelmeli. Eğitimin 
çocuklardan başladığına inanıyoruz. Eğitimi 
çocuklara küçük yaşta verdiğinizde çocukların 
aileleri de eğittiğini görüyoruz. Biz de şirket 
olarak hem belediye çalışması yaptığımız dönem-
lerde hem de sonrasında özellikle ilköğretim 
çağındaki birçok okulu tesisimizde misafir ettik, 
ilköğretim ve anaokulu çağındaki çocuklara 
çevre bilincini artırıcı eğitimler vermeye devam 
ediyoruz. Çalıştığımız firmaların çevre günler-
inde aktiviteler düzenliyor, tesislerinden çıkan 
atıkların geri dönüşümü sonrasında elde edilen 
ürünlerin sergilenmesini sağlıyoruz.” dedi. 

HAMBURGER RECYCLİNG 
Hamburger Recycling Türkiye Genel 

Müdürü İlker İkier, firmanın Türkiye’deki 
faaliyetlerinden şöyle bahsetti: “Çevre 
Danışmanlık Yeterlik Belgemiz ile faaliyet 
gösteren çevre danışmanlık birimimiz var. 
İhtiyacı olan firmalara danışmanlık hizmeti 
veriyoruz. Çevre mevzuatı gereği alınması 
gereken izinler, tesislerinde yapılması gereken 
uygulamalar konusunda firmalar ile birlikte 
çalışıyoruz. Bu birimde de konusunda uz-
man çevre mühendisleri ile çalışıyoruz. Bu 
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sayede sanayinin talebi olursa hem atıklarının 
yönetimini hem de çevre mevzuatı gereği 
çevre danışmanlık hizmetini veriyoruz. Aynı 
zamanda Güvenli İmha Sertifikamız ile resmi 
kurumların ve özel şirketlerin önemli evraklarını 
kamera kayıtları ve resimler ile imha ediyoruz. 
Bu konuda kapalı sistem çalışan bir sistemimiz 
var. Büyük çaplı imhalarda birçok firmanın 
tercihi konumundayız. Firmamız ISO 9001, 
ISO 14001 ve ISO 45001 Kalite belgeleri ile 
tesislerimiz aktif olarak çalışmaktadır.  

Tehlikeli atık taşıma lisanslı kamyonlarımız 
ile tesislerin tehlikeli atıklarını uygun geri 
kazanım veya bertaraf tesislerine taşınmasını 
sağlamakta ve bu konuda talep olması halinde 
uygun tesislerin bulunmasında da destek 
vermekteyiz. Firmaların atıklarının yönetimi 
sırasında RDF, kompost, tehlikesiz atık geri 

kazanım tesisleri ile yaptığımız çalışmalar ile atık 
üreticilerine uygun çözüm önerileri sunuyor ve 
firmaların bu atıklarının da yönetimine destek 
veriyoruz.” 

HAKSIZ REKABETİN ÖNÜNE 
GEÇMEK İÇİN, DENETİMLER 
EŞİT ORANDA OLMALI

Türkiye’de yürürlükte olan pek çok 
yönetmeliğin var olduğunu ve bu yönetme-
liklerin hepsini uygulamanın göründüğü kadar 
kolay olmadığını savunan İlker İkier, çevre ko-
nusunda çıkarılan yönetmelikleri, “Bazılarında 
operasyonel anlamda ve Türkiye’nin ger-
çeklerinin dikkate alınması halinde sıkıntılar 
yaşanıyor. Fakat yönetmeliklere uygun faaliyet 
göstermek herkes için bir zorunluluktur. Yönet-
meliklere aykırılık Çevre Kanunu’nda belirlenen 
cezalarla oldukça ağır bedeller ile yansıyabiliyor. 
Yönetmeliklerde en çok üzerinde durulması 
gereken konulardan biri uygulamaların 
otoriteler tarafından denetlenmesidir. Örneğin 
lisanslı firma sayısı Türkiye’de her geçen gün 
artmakta ve lisans alma kriterleri eskiye oranla 
daha kolaylaştırılmaktadır. Biz şirket olarak 
tüm gereklilikleri yerine getirip maliyetlerimizi 
bu yönde oluştururken, diğer tarafta bunların 
hiçbirini yapmayan ufak firmalar da maalesef 
bizimle aynı konumda oluyor. Lisanslı firma 
sayısı arttıkça da bu durum giderek artıyor.

Denetimler tüm firmalara eşit seviyede 
uygulanması sistemin daha düzgün işlemesine 
sebep olacaktır. Bizim gibi tesisler modern 
ekipmanlar ve gelişmiş insan kaynakları ile 
çalışma yaparken, ufak bir lisanslı tesis ile rakip 
durumuna gelebiliyoruz. Aynı ihalelerde yer 
almak ve aynı firmalar ile çalışmayı talep etmek 
durumunda kalıyoruz. Sektörün tabi ki tüm 
firmalara açık olması ve ufak firmaların da kayıt 
dışı çalışması yerine lisans alması çok önemli. 
Fakat; denetimler aynı oranda yapılırsa, bu gibi 
haksız rekabetin engellenmesi de söz konusu 
olacaktır.” sözleriyle değerlendirdi.

TÜRKİYE HURDA İTHALATÇISI 
KONUMUNDA

“GEKAP, Türkiye’de süre gelen bir 
uygulamanın sona ermesine sebep oldu.” cüm-
lesini kaydeden İlker İkier, belediye toplaması 
yapan firmaların yüksek belgeleme bedellerine 
yıllarca katlandığını ve sektörün doğru veya 
yanlış bir şekilde ilerlediğini dile getirdi. 

İkier, Fakat dönüp baktığınızda 
yetkilendirilmiş kuruluşlar ile kurulan sistem-
lerin çoğunda istenilen verimin alınamadığı 
görülüyor. Toplama-ayıma tesislerine ver-
ilen belgeleme bedelleri maalesef sisteme 
aktarılmadı, farklı amaçlar ile çoğu zaman 
kullanıldı. Yetkilendirilmiş kuruşlar da her 

Toplayıcılarının kağıt 
fabrikalarına, kağıt fabrikalarının 

da sokak toplayıcılarına ihtiyacı 
var. Ben bu noktada açıkçası atık 

ithalatına vergi getirilmesini doğru 
bulmuyorum.
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ne kadar sistemin düzgün işlemesi için 
faaliyet gösterse de, sorumluluğunu aldıkları 
firmaların çıkarları doğrultusunda hareket 
etmek zorunda kaldı.  GEKAP sonrasında 
belgelemenin sona ermesi ile toplanan GEKAP 
bedellerinin doğru kaynaklara aktarılmasını 
bekliyoruz. Türkiye’deki geri kazanım sistemini 
kalkındırmak amacıyla GEKAP bedelleri doğru 
kaynaklara aktarılırsa, kaynağında ayırmayı esas 
tutan ve hizmeti ön plana çıkarak firmalar ve 
belediyeler daha başarılı olacaktır. Bakanlığın 
denetimi ile geri kazanım uygulamalarına 
aktarılan bedellerin, sistemi desteklemesi ve 
sürdürülebilir geri kazanım uygulamalarına 
imkan vermesi beklenmektedir. 

Sonuçta atık geri dönüşüm sektörü için 
önemli bir ham madde ve Türkiye hurda 
ithalatçısı konumunda bir ülke. Biz ülke olarak 
çöpe giden geri kazanılabilir atıkları ne kadar 
azaltırsak, kendi geri kazanım sektörümüzü o 
kadar kalkındırmış, dışa bağımlılığını azaltmış 
oluruz.” diye konuştu.

“ATIK” DEĞİL, “ÇÖP” İTHAL 
EDİYORUZ DİYENLER VAR!

Belki de bu sektörün en çok konuştuğu 
konulardan birisi “Atık İthalatı...” İlker İkier’e 
konudaki değerlendirmelerini paylaşmasını 
istedim. Atık ithalatına kısıtlama getirilmesine 
her zaman karşı durduğunu söyleyen İlker 
İkier, “Atık değil çöp ithal ediyoruz diyen var. 
Doğrudur. Ama Türkiye’de üretim tesisleri 
var, kağıt plastik geri dönüşüm tesisleri 
var ve ciddi ham madde ihtiyaçları var. İç 
piyasada yeterli ham madde yoksa bunu bir 
yerden bulmak zorunda sektör. İç piyasadan 
bulamayınca tesisini kapatmak yerine tabi ki 
ithalat yapmayı tercih edecek.

Sokak toplayıcıları bu sektörün önemli bir 
parçası, bunun herkes farkında. İthalat ile ilgili 
de en büyük itirazı sokak toplayıcıları yaptı. 
Topladıkları kağıdın bedelinin düştüğünü, 
ithalat yapan kağıt fabrikaları yüzünden iş 
yapamaz hale geldiklerini belirttiler. İthalata 
kısıtlama gelmesini ve daha yüksek fiyatlarla iç 
piyasadan topladıkları hurdayı satmak istediler. 
Onların bakış açısından süreç böyle yorum-
lanabilir. Fakat kağıt fabrikaları açısından 
konuyu değerlendirdiğiniz zaman farklı bir 
tablo ile karşılaşıyorsunuz. Türkiye’deki kağıt 
fabrikaları da Avrupa’daki kağıt fabrikalarıyla 
rekabet halinde ve Avrupa’daki kağıt fabrikaları 
da Türkiye’ye mamul kağıt satıyor. Oradaki 
fabrika düşük maliyetli hammadde ile üretim 
yaparken Türkiye’deki kağıt fabrikalarının 
yüksek bedelleri hurdaları kullanması rekabet 
imkanlarını zorluyor. Bunun böyle devam 
etmesi kağıt fabrikalarının üretimini sekteye 
uğratır ve kapanma noktasına kadar götürür. Bu 
durumda sokakta toplanan kağıdı satacak yer de 
bulunamayacak duruma gelir. Bunu iki taraflı 

düşünmemiz gerekir. Güçlü bir geri kazanım 
sektörüne sahip olmadığımız sürece içeride 
güçlü bir toplama sistemini de kuramayız. 
Bu durumda da atık toplayıcıları daha da zor 
durumda kalır.” şeklinde konuştu.

“ATIK İTHALALTINA VERGİ 
GETİRİLMESİNE KARŞIYIM”

Geri kazanım sektörü kazandığı ve 
üretimleri arttığı sürece, toplama-ayırma 
firmalarının daha da güçleneceğini öne süren 
İlker İkier, “Toplayıcılarının kağıt fabrikalarına, 
kağıt fabrikalarının da sokak toplayıcılarına 
ihtiyacı var. Ben bu noktada açıkçası atık 
ithalatına vergi getirilmesini doğru bulmuyo-
rum. Ama şu yapılabilir, Çin Hükümeti’nin 
yaptığı uygulama gibi atık sınırlaması getirilip, 
ülke içinde toplama oranlarının artırılması 
yönünde çalışmalar güçlendirilebilir. Son 2 
seneye baktığımız zaman Çin’de ciddi miktarda 
atık toplama oranları yakalanmış durumda. 
Türkiye’de de bu uygulanır, çöpe giden atık 
miktarı azaltılırsa ithalat ihtiyacı ortadan 
kalkacaktır.Ama her zaman global sonuçlara 
uymak zorundayız. Fiyat arz-talep dengesiyle 
oluşmaktadır. Sonuçta global oyuncularla 
rekabet ediyorsunuz. Savaşın şartlarına uymak 
zorundasınız. Ben sırtımı döneyim kendi 
ekonomimi yapayım dersen yapamazsın. 
Avrupa’da bir gerçek var; toplanan atık miktarı 
çok fazla, alıcı az ve fiyatlar çok düşük. Bu 
sayede Türkiye’deki kağıt fabrikaları ve plastik 
üreticileri düşük fiyatta üretim yapıyor. Global 
oyuncu olmak istiyorlarsa pazar koşullarına uy-
mak zorundalar. Yıllardır sokak toplayıcılarının 
kayıt altına alınması konusunda çalışmalar 
yapıldı. Bir de şuna bakmak lazım, sokak 
toplayıcısı ayda ne kadar kazanıyor? Günlük ne 
alıyor? Sen onları sektöre dahil ettiğinde onlara 
ne kadar para vereceksin? Baktığın zaman bu-
rada bir geliri varsa, sisteme dahil edildiklerine 
daha az kazanacaksa onlar razı olur mu tartışılır. 
Kayıt altına alınmaları kazançlarını azaltacağı 
için çoğu sokak toplayıcısı kabul etmiyor ve 
etmeyecektir de...” dedi.

“SOKAK TOPLAYICILARIYLA 
ÇALIŞMIYORUZ”

Sokak toplayıcılarının sektör içerisindeki 
yerinden bahseden İlker İkier, Hamburger 
Recycling olarak sanayi ağırlıklı hizmet ver-
diklerini ve bun nedenle kağıt toplayıcılarıyla 
çalışmadıklarını söyledi. İkier, “Bizim sokak 
toplamamız yok. Sokak toplayıcılarıyla 
çalışmıyoruz. Atık yönetimi yapıyoruz ve 
sanayiye ağırlık veriyoruz. Bizim sokak 
toplayıcılarını sisteme adapte etmemiz çok 
zor. Bizim alt yapımız sanayiye hizmet verecek 
şekilde dizayn edildi. Müşterilerimiz de bizim 
topladığımız ve işlediğimiz kağıt türlerine 
alışkın, o yönde üretimlerini planlamaktadır. 
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Tesislerimizde, 10-12 farklı renkli kağıt ham 
maddesi hazırlıyoruz. Kağıt dediğimizde 
herkesin aklına kahverengi kağıt geliyor. Ama 
detaya girdiğinizde farklı üretim proseslerinde 
kullanılan kağıt kaliteleri bulunmaktadır. 
Müşteri yelpazemiz çok geniş ve farklı üretim 
çıktıları olan kağıt fabrikalarına, hammadde 
tedarik ediyoruz.” cümlelerini kullandı.

ATIK İŞİ YAPANLAR İÇİN 
“BÜYÜMEK” LÜKS BİR İHTİYAÇ

OSB’lerde geri dönüşüm tesislerinin 
kurulmasının gerekli olduğunu savunan İlker 
İkier, OSB’lerin ve oradaki üretim tesislerinin 
de bu tarz yatırımlara ihtiyaç duyduğunu dile 
getirdi. İkier, “Biz OSB lerden atık alıyoruz ama 
proses atıklarını alıyoruz. Mesela bir matbaanın 
veya ambalaj fabrikasından çıkan kırpıntıları 
alıyoruz. İzmir’de Atık Geri Kazanım İhtisas 
Organize Sanayi Bölgesi kurulacak. Biz de ora-
da yerimizi almak isteriz. Sonuçta burada konu-
muz itibarıyla biraz daha büyüme alanlarımızın 
kısıtlı olduğu yerde kaldık. Atık işi yaptığınız 
zaman arsanın değeri sana bir şey katmıyor ama 
biraz daha büyüdüğünüz zaman arsa maliyetleri 
çok yüksek kalıyor. Bu araziye ilk geldiğimiz 
zaman 1994-1995 yılında yolumuz yoktu, 
elektrik direğimiz yoktu. Şimdi baktığımızda bu 
alan o kadar gelişti ki, artık okullar var, konutlar 
var. İlerleyen zamanlarda burada değişim olacak 
ve ben biraz daha büyüyeyim dediğiniz zaman 
atık iş için lüks olmaya başlayacak bu alan. Atık 
işinde de geniş alan çok önemli. Metrekar-
enin çok önemi var. Ayrıştırma yapıyorsunuz. 
Stokladığınız mallar olabiliyor. Bunun için 
de çok büyük alana ihtiyacınız oluyor. Başka 
bir konuda yatırım yapmak istediğinizde 
yeterli alan planlamakta zorluk çekiyorsunuz. 
Bu sebeple, ileriki yıllarda yeni iş kolları ve 
kapasite artışlarını hedeflediğimiz noktada, alan 
değişikliğine gitmek zorunda kalacağız gibi 
duruyor.” şeklinde konuştu.

EN BÜYÜK SORUNUMUZ; 
TÜRKİYE’NİN FİYAT   
ENDEKSİ YOK!

Sektör içerisinde zaman içerisinde 
yaşadıkları en büyük sorununu ne olduğunu 
İlker İkier’e sordum... İlker Bey, “En büyük 
sorun ne biliyor musun? Bir ihaleye giriyor-
sunuz atık yönetimi için, ortada o döneme 
ait bir fiyat oluyor. İhale süreleri uzun 
dönemli ve yüksek yatırım gerektirebiliyor. 
Bu süreçte, aylık bile değişime uğrayan 
atık fiyatlarını, uzun vadeli bir sürede sabit 
tutmak çok riskli bir durum yaratıyor. 
Uzun süreli kontratları bağlayabileceğiniz 
bir endeks maalesef Türkiye’de yok.

İhale süresince atık üreticisi firma da 

fiyatların değişmesini ve piyasa koşullarında 
kendilerine yansıtılmasını talep ediyor. Ancak 
değişken ve oynak pazar koşullarında, arz-talep 
dengesinin bozulduğu anda fiyatlar yukarı ya 
da aşağı yönde hareket edebiliyor. Son yıllarda 
aşağı doğru inen bir trend var. İhale kapsamında 
yapılan fizibilite çalışmasında verilen fiyat o 
günkü piyasa şartlarını ifade ediyor. Sonrasında 
oluşan fiyat düşüşleri yansıtılmazsa hem yapılan 
yatırımı çıkarmak hem de para kazanmak 
imkansız hale geliyor. Bu durumu da, ihale 
sahibi firmaya anlatmak çok zor oluyor.

Genelde ihale kapsamında firmalar bir 
endeks önermemizi talep ediyor, baktığımız za-
man Avrupa’da hurda ile ilgili endeksler mevcut 
ve bizim gibi atık yönetim firmaları hem alırken 
hem de satarken o endekslerdeki değişimlere 
göre hareket ediyor. Sonuç itibariyle, bizim 
yaptığımız iş bir hizmet işi ve belirli maliy-
etlerimiz var. Bu sebeple belirli marj seviyesini 
korumak zorundayız. Avrupa’daki firmalar 
bu endeksler sayesinde marjlarını korurken, 
ülkemizde bu çoğu kaynakta imkansız hale 
geliyor. Firmalara bu durumu anlatmak elimiz-
deki rakamlarla oldukça zor. Bunun aksine 
Türkiye’de yapılan ihalelerin bozulması için 
rakip firmalar piyasa koşullarının çok üzerinde, 
yeri geldiğinde zararına fiyatlar verebiliyor. Bu 
durumu yönetmek bizim gibi işini hakkıyla 
ve yüksek maliyetlerle yapmak zorunda olan 
firmalar için daha zorlayıcı bir etki yaratıyor. 

Hurda konusunda fiyat endeksi olması, 
firmaların yatırım gücünü artırır, uzun süreli 
ihalelerin riskini azaltır ve daha şeffaf ihaleler 
ile gerçek rakamların konuşulmasına sebep 
olur. Endeksin olması, atık üreticilerinin farklı 
firmalardan aldığı ve gerçeği çoğu zaman 
yansıtmayan fiyatları bizim önümüze getirm-
esinin de önüne geçecektir.” yanıtını verdi. 

ATIĞIN YETERLİ MİKTARDA 
TOPLANMASI SEKTÖRÜ 
İLERİYE TAŞIYACAK

Röportajın sonlarına doğru atık ekonomis-
inden söz açıldı. Konu buraya gelmişken, kısaca 
sektörün Türkiye için ekonomik açıdan taşıdığı 
önemin boyutunu İlker İkier’e sordum... İkier, 
“Sonuçta bir sektöre ham madde tedariki 
yapıyoruz. Bu üretimin olmazsa olmazı. Bu 
ham maddeyi iç piyasada toplamazsak, yurt 
dışından ithal edilmek zorunda olacak. Döviz o 
ülkelere gidecek ve bu da cari açığı büyüten bir 
etken olarak karşımıza çıkacak. O yüzden bu 
sektörün büyümesi, kendi içimizde atığın yeterli 
miktarlarda toplanabilmesi, bizim dışarıda 
olan sektörümüzü gelecekte daha iyi yerlere 
taşıyacaktır. Biz dışarıdan az ithal edersek eko-
nomide o kadar az açık çıkacaktır.”  ifadelerini 
kullanarak sözlerini sonlandırdı...


